
                                          S větrem v zádech z Letňan do Čakovic 
 

 Dnes, v jednom dubnovém měsíci třetího tisíciletí jsme opustili autobus 

pražské MHD na pokraji kdysi samostatné vesnice, založené jako poplužní dvůr 

„Wesz Letniany“ pražským občanem Mikolášem Velfínem od Věže roku 1307. 

Moc toho z ní nezbylo, jedna kaplička na bývalé návsi a to bude asi tak všechno. 

 

 My teď stojíme na místě bývalých polností a ten chudák Velfín od Věže 

jistě netušil že se z jeho kdysi úrodných polí, za nějakých ani ne  800 let stane 

obrovská skládka nepotřebné horniny narubané při stavbě tunelů pražského metra.  

 

 Naše civilizace toho dokáže  hodně zničit, najdou se ale i nápady a rozhodnutí „osvícená“. Před 

jedním z nich právě stojíme. Monstrózní skládku neplodné hlušiny podle zajímavého projektu rozhrnout 

na plochu 40 ha, výškově rozčlenit, pokrýt ornicí a vysadit les. Les který by mohl být vzorem pro nově 

zakládané porosty po katastrofách s kůrovcem a spadem kyselých dešťů. Bylo na to potřeba 80 tisíc sazenic 

nejrůznějších druhů listnáčů i jehličnanů, takový les má násobně větší naději na zdravý růst. Vědělo se to již 

dávno ale my si potřebujeme napřed „ nabít hubu“ abychom se poučili.  

 

 Protože tento les obepínají nová sídliště a vilové čtvrti, je projektován jako lesopark, k odpočinku a 

rekreačnímu sportu. Potkáte tu bruslaře, dálkové i terénní cyklisty, běžce. My jsme se spokojili obyčejným 

pochoďákem a celou naši cestu při tom sledovala Jarmila s foťákem. 

 

   Jednotlivé sportovní aktivity jsou na plánku rozkresleny a doporučeno jak si vzájemně nepřekážet 
 

 

 

 

 

 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Postupně jsme vystoupali na vrchol lesoparku. I přes větrné počasí nebyl výhled ideální, ale přes 

úrodné Polabí se v dálce rýsovaly vrcholky Bezdězů, hora Říp byla co by kamenem dohodil a sportovní 

letňanské letiště leželo přímo pod námi. 
 



 Rozhlížení po krajině nám dlouho nevydrželo, nárazový vítr nás vyhnal do závětří zvlněného reliéfu 

lesoparku, na pěšinky směřující severně  k blízkým  Čakovicím, mezi zbytky polí, opuštěné kvetoucí sady a 

letitou divoce rostoucí vegetaci.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 Dopolední chlad udržuje docela slušné tempo a po chvíli 

jsme v Čakovicích, obci která  je zapsána v zakládací listině 

Vyšehradské kapituly již v roce 1088. Zastavili jsme se na místě 

pro Čakovice velice významném, před kostelem svatého 

Remigia. Pouze ve francouzské Remeši je bazilika zasvěcená 

stejnému světci. Čakovický novorománský kostel byl vysvěcen 

v roce 1881, jeho předchůdce však stál na stejném místě již od 

poloviny 14. století. 

 

 

 Minimálně stejně významným je zde i čakovický zámek. 

Historicky to bývaly obranné tvrze. Pozdně barokní podobu 

v jaké jej vidíme dnes, dostal až v polovině 19.století. To jej 

v roce 1850 koupil spolu s oborou a okolními pozemky bohatý 

Alexander Schoeller, člověk který na dlouhá léta ovlivnil rozvoj 

Čakovic.               

                             U fontány  před zámkem 
 

 

  

Dnes je zámek v majetku  

městské části Čakovice. Je v něm 

umístěna Lidová škola umění   

Marie Podvalové zdejší rodačky, dále 

knihovna a  reprezentativní  

Schoellerův sál, ten je využíván 

k slavnostním příležitostem. 

 

 

 Samostatnou kapitolou je 

zámecký park. Ten hned po převzetí 

majetku v roce 1850 začal nový 

majitel měnit na anglický park. V té 

podobě, i když po nutných úpravách 

během ubíhajících let jej můžeme 

obdivovat i dnes. 

 



  

 

 Fontány plné okrasných 

rybiček spolu s květinovou výzdobou 

pouze doplňují vzrostlou část parku, 

plnou mohutných a v některých 

případech i památných stromů. 

 

 

 

 Naprosto klíčovou roli v okolí zámku hraje voda. Jeden ze tří rybníků byl sice vysušen aby ustoupil 

rozvoji města ale propojení zbývajících rybníků napojené na pramen ve středu parku spolu s Mratínským 

potokem udržují vyvážený vodní režim v suchých obdobích, stejně důležitý je  i v době nadbytku vláhy. 

 

    Jsme u pro park důležitého pramene, voda z něj prochází sběrným „kanálem“ celým parkem 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

                
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 Na místě vysušeného rybníka byla vysazena skupina javorů Remigiových, ty byly vysazeny jako 

připomenutí tohoto „čakovického“ světce  před více než 120 lety. 
  



Zdejší park má však ještě větší i starší vzácné a památné velikány. Je to na obrázku vlevo 

více jak 140 let starý jinan dvoulaločný s obvodem kmene 4 metry a výškou téměř 40 m. a druhý, po zimě 

se pomalu  probouzející jasan ztepilý, obrovský troják přesahující okolní vegetaci 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
                                                                                                                                          
Přišli jsme v době ptačího  
hnízdění, koruny stromů jsou 
hnízdy doslova obsypány. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Děvčata objevila nádhernou, 
neuvěřitelně čerstvou, vonící 
houbu. Na druhou polovinu  
dubna je to unikát. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



                   Zámecký rybník, s ptačím ostrůvkem, dříve se mu říkalo „severní“ 
 

 
 Zámecký rybník jsme obešli a dostáváme se k největšímu rybníku Cukrovarskému, na mapách je 

uváděn jako biologický. Sluší se připomenout že cukrovar od svého vzniku byl s Čakovicemi nerozlučně 

spojován a také nejvíc ovlivnil jejich rozvoj. Zřejmá je zásluha tehdejšího nového majitele zámku 

Alexandera Schoellera. Cukrovar začal stavět v roce 1850 a již v sezoně 1851 po jediném roce 

vyprodukoval  první cukr. Dnes něco nemyslitelného.  

Jaký je současný osud  jednoho z neznámějších cukrovarů? To je lepší příliš nekomentovat, stále 

stojí, dokonce je i se svým komínem, dominantou Čakovic pěkně opraven. Nevypadne z něj však cukru ani 

jediná kostka. Výroba skončila podobně jako v mnoha našich dalších cukrovarech díky známým okolnostem 

v roce 1991. Dnes je to ubytovna zahraničních dělníků a částečně Logistický park. 

 

    Přes cukrovarský rybník je na bývalý cukrovar dobře vidět, je to příležitost pro společnou fotku 
 

 

 

 

 

   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 
Celý obrovský areál cukrovaru je dnes volně 

přístupný. Z našeho posledního snímku je jasně vidět 
že o cukr již tady nejde. Mohli bychom si zde nakoupit 
cement, barvy, čelní sklo do auta. Jakýsi Slováček zde 
dokonce nabízí hudební nástroje, že by to byl Felix? 

 
Cukrovarem jsme prošli, naštěstí nic z toho 

sortimentu nepotřebujeme. Máme úplně jinou starost, 
blíží se poledne – tak co si dáme k obědu?  

 
Čakovický cukrovar sousedí s obchodním 

centrem Globus. Nabízí se zdejší samoobslužná 
restaurace. Tak jsme zakončili dnešní vycházku.  
Ti co mají navařeno doma odjeli autobusem k metru 
ostatní se ponořili do přeplněné restaurace. Snad to  
všichni přežili, špatné zprávy ke mně zatím nedorazily. 
 
 
Letňany, Čakovice  26. dubna 2018.  
 
Zajímavé fotografie z našeho výletu 
pořídila Jarmila Kočová,  
textem je doplnil a trochu upravil Mirek.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


